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دکتربهمنآرماندرگفتوگوبا»آرمانملی«:

آیا رئیسی اقتصاددانان را به خط کرده است؟
رئیسیازتکنوکراتهادردولتخوداستفادهنمیکند

اصلاحاتاقتصادیدولتسطحیبود
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آرمانملی:»آقای رئیسی در کمپین انتخاباتی خود عنوان کردند برای حل مشکلات 
اقتصادی همه اقتصاددانان را به خط می کنند تا مشکلات مردم را حل کنند. امروز 
این سوال مطرح است که آیا در واقع آقای رئیسی اقتصاددانان را به خط کرده است؟آیا 
آقای رئیسی با اقتصاددانان کشور مشورت کرده و با مشورت و خردجمعی تصمیم 

گرفته است؟« جملات ذکر شده دیدگاه های دکتر بهمن آرمان ...
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یادداشت 1

من همواره بر این عقیده بوده ام که یکدستی قوا باعث 
آنچه به آن برجام 1400 گفته ام خواهد شد. بسیاری انتقاد 
می کردند و می گفتند که 1400 تمام شد و به رغم اینکه 
قوا نیز یکپارچه شده ولی از توافق خبری نیست. اما به نظر 
می رسد مذاکراتی غیر مستقیمی که حالا میان آمریکا و 
ایران در قطر صورت می گیرد ما را یک گام به برجام 1400 

نزدیک تر ساخته است. آمریکایی ها ...

روزنه امید قطر

همینصفحه

صفحه2

علی قنبری
اقتصاددان

   امید بزرگ حداد 
کارشناس محیط زیست

چرا ایران با فرونشست زمین روبه رو است؟  

اکنون وضعیت اقتصادی کشور چندان تعریفی ندارد 
و شاخص ها مطلوب نیست. افزایش قیمت های کالاهای 
اساسی و تورم به حدی است که مردم عمدتا به خاطر کاهش 
ارزش پول ملی توان خرید کالاهای مورد نیاز خود و خانواده 
را ندارند. بعضا از داشتن مسکن مناسب محروم و ناتوان از 

پرداخت اجاره بهای گزاف هستند....

مشکل آبخوان امروزه اصلی ترین چالش بخش فرونشست 
زمین در دشت های تهران و سایر استان هاست و اگر 
می خواهیم که از این فاجعه جلوگیری کنیم باید آب را به 
نوعی به سفره های آب های زیر زمینی بازگردانیم و این امر 
تنها با کاهش برداشت آب و فرصت دادن به تغذیه مجدد 

سفره های زیر زمینی محقق می شود...

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

»آرمانملی«تعویقاستیضاحوزیرصمت
رابررسیمیکند

گریز از تیر رس 
 نمایندگان با 
لایحه تفکیکی
محمدباقرقالیباف:
بارئیسجمهورصحبتکردیم
2وزیربهمجلسمعرفیمیشود

ضرورت تفاهم برجام شرط موفقیت مذاکرات دوحه 

اصل اینکه بالاخره اقدامی از طرف آقای بورل انجام شد و این مذاکرات 
را از وضعیت کما خارج کرد، تحولی مثبت است چون می خواهند 
گفت وگو و مذاکره کنند. ساعت ها مذاکرات بهتر از این است که در مذاکره 
بسته باشد و مشکلات همچنان پابرجا بماند. بنابراین اصل انجام مذاکره 
مقوله مثبتی است و مکان مذاکره روندی روی مذاکرات نخواهد داشت 
و اگر دو طرف جایی را قبول کردند که با هم مذاکره و گفت وگو کنند، 
خوب است که بالاخره روی موضوع محل مذاکرات به توافق رسیده اند. از 
این رو به نظر نمی رسد که بین وین و دوحه تفاوتی باشد که اگر در دوحه 
باشد، بهتر جواب می دهد یا برعکس! هرچند شهر وین به دلیل اینکه 
مقر سازمان های بین المللی است از این جهت دسترسی به رسانه ها 
و خبرنگارها بیشتر است ولی از طرفی چون قرار است دوحه میزبان 
جام جهانی در آذرماه باشد این روزها مرکز رفت و آمدهای مختلف است. 
در این میان مذاکرات همچنان غیرمستقیم است مذاکرات به واسطه گری 
اتحادیه اروپا دارد انجام می شود که روند گفت وگوها را کٌند می کند و 
احتمال نتیجه گیری سریع را پایین می آورد. ولی با این وجود همین که 
مذاکرات از سر گرفته شده و دستور کار بر سر مساله هسته ای است و به 
گفته سخنگوی وزارت خارجه آمریکا هرچه حرف داشتند بیان شده و به 
توافقات لازم رسیده اند و اینجا بحث نحوه لغو تحریم ها و تعهداتی که دو 
طرف باید به هم دهند، مطرح است و چانه زنی بر سر این موضوع است. 
وگرنه خود بحث های هسته ای در چارچوب برجام عملا نهایی شده و آنچه 
باقی مانده بحث نحوه پایان دادن به تحریم ها و چگونگی باز شدن یکسری 
امکانات اقتصادی که ایران خواستار منتفع شدن از توافقی است که انجام 
می شود. به هرصورت قرائن و شواهد نشان می هد که امیدها نسبت به 
قبل افزایش پیدا کرده و اینکه چگونه می توان مشکلات را حل کرد، سوال 
اساسی است چون دو طرف نشان داده اند که فعلا انعطاف لازم را برای 
خروج از بن بست فعلی نشان نمی دهند و مایلند همچنان محکم مواضع 
خودشان را حفظ کنند درحالی که برای رسیدن به توافق باید هر دو 
طرف و نه فقط یک طرف انعطاف لازم را نشان دهند. به هر حال انعطاف 
پذیری شرط موفقیت مذاکرات دوحه است. از طرفی امیدوارم که این دور 
مذاکرات آخر باشد ولی قرائن و شواهد این را نشان نمی دهد و اختلافات 
همچنان وجود دارد و بعد از چهار ماه توقف مذاکرات دو طرف می خواهند 
یک ارزیابی مجدد از هم داشته باشند و باید دید که آیا از خود انعطاف 
نشان می دهند؟ قرائن و شواهدی که از آن سخن می گویم براساس 
موضع گیری های دو طرف است که نشان می دهد بحث نحوه پایان دادن 
به تحریم ها و همچنین تضمین های لازم برای توافق و اجرای آن برای دو 
طرف سازوکار دقیقی ندارد که امیدواریم در این دوره مشخص شود که 
در اینصورت توافق حاصل خواهد شد. از طرفی منطق عقلانی می گوید به 
دلیل بحران ناشی از جنگ به دلیل انرژی در اوکراین بهتر است ظرفیت 
کشوری مثل ایران که  بالقوه می تواند دو تا سه میلیون بشکه نفت به بازار 
تزریق کند را به کار بگیرند. این درحالی است که به گفته منابع غربی 
ظرفیت های فعلی عربستان سعودی پر شده و توان جبران کسری هفت تا 
هشت میلیون بشکه نفتی که روسیه از بازار نفت غرب خارج کرده را ندارد. 
به هر صورت اگر آمریکایی ها به این جمع بندی رسیده باشند که برای 
بازار انرژی و ایجاد توازن در عرضه و تقاضا به تحریم های ایران به خصوص 
نفت و پتروشیمی پایان دهند، اقدام خوبی است که کمک می کند زودتر 
به نتیجه برسند ولی هنوز آمریکایی ها چنین چیزی را نشان نمی دهند. 
هرچند در تحلیل های منابع غربی چنین گفته می شود ولی عملا شاهد 

این نیستیم که واقعا آن را دنبال کنند. 

رئیسجمهور:

صندوق های قرض الحسنه، مصداق عمل 
خیر و کمک مومنانه به همنوعان است 

آرمانملی:در دیدار اعضای هیات امنای صندوق های 
قرض الحسنه و معتمدین بازار با رئیس جمهور مهم ترین 
مسائل، مشکلات و راهکارهای ایفای نقش این صندوق ها 
در کمک به دولت و کاهش مشکلات مردم بررسی شد.  
آیت ا... سیدابراهیم رئیسی در این دیدار که پیش از ظهر 
دیروز سه شنبه برگزار شد، با اشاره به اینکه قرض الحسنه 
ریشه در اعتقاد و باورهای مردم دارد، تاکید کرد: امروز 
صندوق های قرض الحسنه با برخورداری از اعتماد مردم، 
مصداق عمل خیر و کمک مومنانه به همنوعان شناخته 
می شود. رئیس جمهور با قدردانی از خدمات صندوق های 
قرض الحسنه و تلاش های خالصانه و ارزشمند مدیران 
این صندوق ها افزود: صندوق های قرض الحسنه علاوه بر 
خدمات رسانی به قشرهای ضعیف و نیازمند، کمک دولت 
نیز محسوب می شوند و دولت نیز از این صندوق ها حمایت 
می کند. دکتر رئیسی اجرای دستورالعمل های شورای پول 
و اعتبار را برای حفظ سلامت عملکرد صندوق ها و برقراری 
انضباط مالی ضروری دانست و تاکید کرد: باید با بهره گیری 
از مشورت های اعضای امنای صندوق ها مراقبت شود 
نام درخشان این صندوق ها و خدمات آنها آسیب نبیند و 
برای نظارت نیز از چهره های خوش نام و دلسوز مجموعه 
قرض الحسنه ها استفاده شود. رئیس جمهور خطاب به 
مدیران صندوق های قرض الحسنه نیز گفت: با توجه به 
شرایط اقتصادی کشور، صندوق های قرض الحسنه با 
افزایش و توسعه خدمات، نقش فعال تر و موثرتری در کمک 

به حل مشکلات ایفا کنند. 

رئیسسازمانانرژیاتمی:
 نصب سانتریفیوژهای جدید در فردو
 بر اساس برنامه اقدام راهبردی است

آرمانملی:رئیس سازمان انرژی اتمی ایران درباره 
توسعه کاربرد پرتوها در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 
گفت: یکی از اهداف مهمی که در دستور کار سازمان انرژی 
اتمی قرار دارد، استفاده از این فناوری در زندگی مردم و 
اقتصاد کشور است به نحوی که همه مردم به صورت نزدیک 
از این خدمات و امکانات بهره مند شوند. محمد اسلامی 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان 
این مطلب در حاشیه برگزاری همایش »توسعه کاربرد 
پرتوها در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی« اظهار کرد: در 
بخش های گوناگون نظیر حوزه کشاورزی و صنایع غذایی 
اقداماتی برای استفاده از دانش هسته ای انجام شده است 
و خوشبختانه اکنون نیز شرایطی فراهم شده تا صنعت 
هسته ای در کل فرآیندهای مربوط به صنایع نفت، گاز و 
پتروشیمی بتواند نقش آفرینی کرده و مثمر ثمر باشد زیرا 
متأسفانه تاکنون استفاده از ظرفیت هسته ای در این صنایع 
مغفول و ناشناخته مانده است.  وی درباره انتشار برخی اخبار 
مبنی بر نصب زنجیره های جدید سانتریفیوژها در فردو 
گفت: این موضوع در زمینه برنامه اقدام راهبردی و تکمیل 
زنجیره ها مطابق اهداف قانون دنبال شده و در راستای این 
قانون، اقداماتی را با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته، 

دنبال خواهیم کرد.

اکنون وضعیت اقتصادی کشور چندان تعریفی ندارد 
و شاخص ها مطلوب نیست. افزایش قیمت های کالاهای 
اساسی و تورم به حدی است که مردم عمدتا به خاطر 
کاهش ارزش پول ملی توان خرید کالاهای مورد نیاز 
خود و خانواده را ندارند. بعضا از داشتن مسکن مناسب 
محروم و ناتوان از پرداخت اجاره بهای گزاف هستند. از 
این رو با توجه به پایین بودن رشد سرمایه گذاری، رشد 
8درصدی تحقق پیدا نخواهد کرد. بیکاری موجود در 
جامعه هم نرخ مطلوبی ندارد و نیاز به یک تغییر و تحول 
اساسی در جامعه به خاطر وضعیت نامطلوب اقتصاد وجود 
دارد. نخست اینکه تحول ساختاری در اقتصاد باید ایجاد 
شود و موقع آن فرا رسیده که سیاست خارجی در خدمت 
اقتصاد به منظور بهبود شرایط زندگی مردم قرار بگیرد. 
از این رو یکی از شرایطی که می توان روی آن حساب 
کرد، همین احیای توافق برجام و به سرانجام رسیدن 
اف ای تی اف است. با توجه به اینکه بعضا کشورهای 
دوست و همسایه نظیر قطر و عراق و امثالهم مایلند این 
توافق صورت بگیرد و رفت و آمدهایی که روسای جمهور 
و نخست وزیر این کشورها به کشورمان داشتند، خصوصا 
رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا به نظر می رسد که 
شرایط برای رسیدن به تفاهم آماده است. ظاهرا اختلاف 
نظرها کاهش پیدا کرده و در صورتی که این تفاهم حاصل 
شود، اقتصاد کشور جان می گیرد و شاخص ها بهبود 
می یابد. با اینکه هنوز خبر چندانی منتشر نشده، قیمت 

ارزهای خارجی و سکه پایین آمده و قیمت کالاهای 
اساسی کاهنده شده است بنابراین می توان انتظار داشت 
که در صورت توافق امکان سرمایه گذاری در کشور و رشد 
درآمدها حاصل می شود. نرخ رشد اقتصادی بالاتر می رود 
و با توجه به امکان فروش نفت و محصولات پتروشیمی و 
گاز، خصوصا به اروپا امکان بهبود اقتصاد و منافع کشور 
دور از دسترس نیست. از این رو به خاطر جایگاه تاریخی 
ایران در مقوله نفت باید بتوانیم نفت خود را صادر کرده و 
بفروشیم و کشورهایی که سهمیه ما را تصرف کردند را 
به کنار رانده و از سهم خود دفاع کنیم. با توجه به حمله 
روسیه به اوکراین و کاهش صادرات انرژی روسیه به 
اروپا الان شرایط مطلوبی برای ایران فراهم شده که اگر 
با این اوضاع تفاهم برجام به نتیجه برسد، جان تازه ای در 
جریان اقتصاد کشور جاری می شود. با مدیریت بهتر و 
تحولات ساختاری بیشتر و با برنامه ریزی روی امکانات 
کشور وضعیت مطلوبی در انتظارمان است. البته خیلی از 
مشکلات ریشه در مسائل ساختاری دارد که باید به مرور 
حل شود و نباید توقع داشته باشیم با  احیای برجام و 
اف ای تی اف یکباره مشکلات حل شوند. اکنون تندروهای 
خارجی و همچنین اسرائیل با تفاهم برجام و پیوستن 
ایران به اف ای تی اف مخالفند دست و پا می زنند که مانع 
این کار شوند ولی به نظر می رسد   کشور تصمیم گرفته 
با توجه به شرایط سیاسی، اقتصادی و اجتماعی کشور و 
جایگاه ما در دنیا بازگشت به اقتصاد بهتر و توسعه ای، 
در این شرایط خودمان را برای یک جهش اقتصادی و 
مسیر مطلوب به سوی رفاه اجتماعی مردم آماده کنیم تا 
مشکلات روزمره ای که با آن دست و پنجه نرم می کنیم و 

مطالبات معیشتی را حل کنیم. 

حسن بهشتی پور
تحلیلگر مسائل بین الملل

علی قنبری
اقتصاددان

فروش نفت با و بدون برجام

درخصوص وضعیتی که در اروپا پیش آمده است 
فرصت خوبی برای ایران فراهم شده است که بتواند نفت 
خود را در بازارهای جهانی به فروش برساند مساله ای که 
سال ها به دلیل تحریم ها با مشکل مواجه بود اما اینک با 
اتفاقات اخیر در شمال شرقی اروپا و خصوصا جنگ میان 
اوکراین و روسیه مناسبات انرژی در بازار جهانی به هم 
خورده است و آمریکا و اتحادیه اروپا را برآن داشته تا به 
فکر جایگزینی روس ها بیفتند این درحالی است که شاید 
درحال حاضر که فصل گرماست نیاز به گاز و نفت چندان 
حس نشود اما در چند ماه آینده قطعا نیاز اروپا به انرژی را 
بیشتر از قبل کرده و به همین دلیل از هم اکنون آنها را به 
فکر چاره برای جبران مصرف انرژی خود انداخته است. 
بسیاری از کارشناسان براین باور بودند که آتش جنگ 
بین روسیه و اوکراین در ماه های آینده بخوابد اما  اگر این 
اتفاق نیفتاد و اروپایی ها مجبور به خیز به سمت مناطق 
نفت خیز شوند ایران هم به دلیل برخورداری از انواع 
منابع انرژی چه درحوزه منابع اکتشافی و چه درحوزه 
استخراج و منابع روی آب دارای فراوانی بوده و به این 
دلیل همواره  مد نظر مشتریان اروپایی بوده است و آنها را 
برآن داشته تا برای جبران خلأ های موجود به سراغ ایران 
بیایند در مقابل ایران نیز که با توجه به وضعیت تحریم ها 
سال ها مازاد تولید در بخش نفتی داشت و نتوانسته بود 
آن طور که باید و شاید نفت خود را به دست مشتریان 
برساند اکنون فرصت خوبی برایش فراهم شده است تا از 
این موقعیت استفاده کند اما همان هایی که روزی دنباله 
روی سیاست های آمریکا بودند و به ایران پشت کردند 
امروز برای تامین سوخت موردنیازشان به ایران نیازمند 
شده اند.جذابیت ایران برای آمریکا و اروپا از این جهت 
است که ایران برخلاف سایرکشورهای تولیدکننده نفت 
که همان میزانی که تولید می کنند به فروش می رسانند و 
مازاد تولید ندارند اما درایران درسال های گذشته به دلیل 
تحریم ها مقادیر قابل توجهی مازاد تولید روی دستمان 
مانده و کشورهای دیگر صادرکننده نفت مانند ایران 
مازاد صادراتی ندارند اما ایران مازاد تولید دارد و در زمان 
تحریم ها که مازاد تولید را نتوانستیم به فروش برسانیم 
خوشبختانه در روزهای اخیر شاهد گشایش های خوبی 
هستیم که این امر می تواند توافقات در خیلی زمینه ها 
به خصوص در زمینه صادرات نفت صورت دهد. برجام 
وضعیت بهتری نسبت به قبل پیدا کرده و مسلما توافقات 
صادرات نفت می تواند اثرگذار بر بازگشت آمریکا به برجام 
باشد چرا که آمریکایی ها هم به انرژی ایران درزمینه نفت، 
بنزین و گازوئیل نیازدارند وآمریکا درچندسال اخیر یکی 
از بالاترین رقم های تورمی را تجربه می کند که فشار آن 
روی خودشان هم وارد شده است این درحالی است که 
اگر به توافق با آمریکا برسیم فضا برای واردات و صادرات 
باز شده و برگشت پول تسهیل می شود و متأسفانه اگر 
توافق حاصل نشود مشکلات بخش تورم و معیشت ادامه 

دار خواهد بود. 

سلام امینی
عضو کمیسیون انرژی 

مجلس دهم

معاوناجراییدولت:
برنامه ۷ ساله برای نجات تالاب انزلی پیش بینی شده است

از  رئیس جمهور  اجرایی  معاون  ملی: آرمان
پیش بینی برنامه هفت ساله برای علاج بخشی و نجات 
تالاب انزلی خبر داد و گفت: به طور مداوم پیگیری 
می کنیم تا خطر از تالاب انزلی رفع شود.  سیدصولت 
مرتضوی در دومین نشست ساماندهی تالاب انزلی و 
رودخانه های زرجوب و گوهررود دشت که با حضور 
نمایندگان دستگاه های مختلف برگزار شد، اظهار 
داشت: در بازدید رئیس جمهور از این دو رودخانه و در 
راستای طرح علاج بخشی آن ها دستور تشکیل کارگروه 
داد که نخستین جلسه در استان گیلان برگزار شد. وی 
افزود: در مطالعات جامعی که برای نجات تالاب انزلی 
انجام شده، یک برنامه ۷ ساله پیش بینی شده که سال 

گذشته در چند حوزه از جمله برای اجرای طرح های 
فاضلاب شهر رشت، انزلی و برخی از فاضلاب های 
مضر نظیر پسماندهای بیمارستانی و فاضلاب زندان 
لاکان تأمین اعتبار شده و دو طرح دیگر نیز در حال 
اتمام است که در آینده نزدیک به بهره برداری می رسد. 
معاون اجرایی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: در نشست 
امروز)دیروز( تأکید شد که بقیه طرح ها نیز در دستور 
کار قرار بگیرد و استاندار گیلان ماموریت دارد جلسه 
علاج بخشی تالاب انزلی را در سطح استان مدیریت کند 
و ما هم این طرح ملی را چه با حضور در استان و چه 
دعوت از مسئولان ملی و استانی در سطح کشور رصد 

و پیگیری می کنیم.  

صفحه 4

»آرمانملی«ازاثرگذاریمذاکراتقطربراقتصادایرانگزارشمیدهد

طلای سیـاه ،بانی برجـام 2
بازبانهکشیدنجنگروسیهواوکراین،اتحادیهاروپابهتحریمنفتیروسیهرویآوردوخواهانپایاندادنبهتحریمنفتایرانشد

صفحه 9

توصیه های مهم رهبر معظم انقلاب به دستگاه قضائی: 

بررفتارضابطینبایدمراقبتونظارتشود

بامعدودافرادفاسدکهبهکاروآبروی
دیگرانآسیبمیزنند،بایدبرخوردشود

درمقولهمبارزهبافساد،کاراصلی،مقابلهبا
ساختارهایفسادزاودرهمشکستنآنهااست
صفحه2

»آرمانملی«ازقانونجدید
مجلسشورایاسلامیگزارشمیدهد

درِ خروج به نخبگان 
و ورود به اتباع برای 

فرزندآوری 
 اتباع غیرمجاز می توانند کارت ملي 

یک ساله بگیرند و تا 10 سال امکان تمدید دارد 
و از حقوق شهروندی برخوردار می شوند 

آرمانملی:کارت ملی نشانی از هویت ملی و میهنی 
دارد و هر فرد متولد شده در ایران، بنا به شماره ملی 
و شماره شناسنامه خود یک شهروند ایرانی محسوب 
می شود. سال ها، تعدادی از فرزندان این مرز و بوم 
به دلیل پدر خارجی و اتباع قادر نبودند که کارت 
ملی یا شناسنامه دریافت کنند و همین امر موجب 
شده بود که سال ها بدون هویت و استفاده از خدمات 
آموزشی، بهداشتی و خدمات دولتی محروم بمانند. 
اما با قانون مجلس دهم، این امر با اصلاح قانون 
»اعطای تابعیت به فرزندان حاصل از ازدواج زنان 
ایرانی با اتباع خارجی« هزاران کودک، نوجوانان 
و حتی افراد میانسال صاحب هویت ایرانی شدند. 

 سر زخم پرونده هایی که 
در افکار عمومی باز می شود 
نباید باز بماند


